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Ewolucyjna interpretacja niektórych stadiów ontogenetycznego rozwoju uzębienia królika

Эволюционная интерпретация некоторых стадий онтогенетического развития
зубов кролика

A b str a c t . The existence of two morphological gradients in the dentition of both contem­
porary and fossil lagomorphs was pointed out, using comparisons of different stages in the 
ontogenetic development of dental structures, such as hypostria and crescent. This last structure, 
which disappeared in lagomorphs in the Miocene, was successfully identified in the early develop­
mental stages of the permanent premolars and molars of the rabbit. Resemblances were found 
in the order in which several dental structures arise and disappear in ontogeny and phylogeny.

INTRODUCTION

Treatment of individual teeth in the tooth-row as structures serially homo­
logous in their ontogeny (Van Va l e n , 1970; B u t l e r , 1952; and a number of 
other authors) suggest the studying of their phylogenetic (historical) 
homology, provided th a t suitable comparative fossil material is available. 
Such a study is possible because there are some common links in two sorts 
of variation, the serial variation (successive teeth of the tooth-row show a gra­
dation in their morphological pattern) and the evolutionary one (particular 
tooth structures, remote from each other in time, show a differentiation in the 
Morphological pattern  of individual teeth, which, presented in one tooth-row, 
cannot be explained in terms of serial variation without finding intermediate 
stages). The common links of these two sorts of variation are the parts of the 
Morphological pattern  th a t repeat in different stages of their ontogeny regardless
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STRESZCZENIE

Opisano istnienie dwóch gradientów morfologicznych w uzębieniu współczes­
nych i kopalnych Lagomorpha. Uzębienie górne i dolne ma jeden gradient wspól­
ny. Jest nim gradient towarzyszący wpuklaniu wielkiego fałdu zewnętrznego 
w zębach dolnych oraz powstawaniu hypostrii, tj. drugiego dużego fałdu w zę­
bach górnych. Hypostria jest ontogenetycznie i filogenetycznie młodszą struk­
turą niż crescent, który zanikł u form mioceńskich. Crescent udało się jednak 
zidentyfikować w rozwoju osobniczym królika, gdzie występuje on przez krótki 
okres po urodzeniu i zostaje zdominowany przez rozwijającą się hypostrię. 
Rozwojowi crescentu towarzyszy gradient o kierunku przód-tył. Równocześnie 
wyjaśniono pochodzenie crescentu z przedniego fałdu P 2, co wydaje się nie budzić 
wątpliwości zarówno w świetle homologii serialnej, jak i filogenetycznej. Kolej­
ność pojawiania się pewnych struktur zębowych królika jest podobna w onto­
genezie i filogenezie.

РЕЗЮМЕ

Описано существование двух морфологических градиентов зубной системы 
современных и ископаемых Lagomorpha. Нижние и верхние зубы имеют один общий 

 градиент. Это — сопутствующий градиент выпуклению большой внешней складки 
в нижних зубах и гипострии т. е. второй большой складки в верхних зубах. Гипос- 
трия онтогенетически и филогенетически является младшей структурой, чем 
Кресцент, который исчез у миоценских форм. Кресцент, однако, удалось иденти­
фицировать в онтогенетическом развитии кролика, где он обнаружен лишь после 
рождения, а затем подавляется развивающейся гипострией. Развитию кресцента 
сопутствует градиент с направлением перёд-зад. Одновременно выяснено происхож­
дение кресцента из передней складки Р2, что кажется вероятным с точки зрения 
серияльной и филогенетической гомологии. Последовательность появления неко­
торых структур зубной системы кролика похожа в онтогенезе и филогенезе.




































